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وقتی که نخستین خودروی تولید اروپا وارد 
ایران شــد، به جای رفع نیازهای ضروری به 
وسیله ای برای سرگرمی و نمایش شخصیتی 
و تفاخر صاحب آن نســبت به دیگران تبدیل 
شد. به این ترتیب ســنگ بنای ورود خودرو 
در ایران کج گذاشته شــد و فرهنگ استفاده 
از آن به طور مناسب شــکل نگرفت و به جای 
شــکل گیری فرهنــگ صحیــح ترافیکــی، 
بی فرهنگی در رانندگی شکل گرفت. درحال 
حاضر، کمتر خانواده ایرانی ای پیدا می شــود 
که دراین جنگ قربانی یا تلفات نداده باشــد. 
جنــگ طولانی مدت که زندگی کــردن با آن 
عادت مردم شده اســت. درحال حاضر هیچ 
حساســیتی نســبت به تصادفات رانندگی و 
تلفات آن درجامعــه دیده نمی شــود؛ تمام 
افرادی کــه درتصادفــات رانندگی کشــته 
می شــوند یا دچار معلولیت و از کارافتادگی 

دایمی یا مجروح می شوند. 
همه ما هم مســئولان و هم مــردم مقصر 
هستیم. مســئولان مربوطه یا به عمق فاجعه 
پی نبرده اند یا نمی خواهند مــردم را ازعمق 
فاجعه آگاه کنند و حتی بعضی ازمســئولان 
مرتبط بــه غلط بالابودن میــزان تصادفات و 
تلفات ناشی از آن را به افزایش تعداد خودروها 
و سفرها نسبت می دهند و این میزان تلفات را 
طبیعی درجامعه و ذهن مردم جا می اندازند. 
همین امر خــودش باعث بدترشــدن وضع 
تصادفات و تلفات ناشــی از آن می شود. تنها 
کاری که مســئولان مربوطه انجام می دهند، 
این اســت که وقتی یک تصادف رانندگی رخ 
می دهد، اظهار تأســف می کننــد و بلافاصله 
انگشــت اتهام را به ســوی همدیگر نشــانه 
می روند و کاســتی های خودشــان را کتمان 

می کنند.
 عامــل انســانی زمانــی مقصر دانســته 
می شود که مســئولین مربوطه تمام وظایف 
خود را به نحواحســن انجام داده باشــند. 
برای مثال با آموزش های مداوم و مســتمر 
و کارشناسی شــده تمــام اقشــار جامعه را 
ازمهدکودک تا دانشــگاه ها، فرهنگ صحیح 
ترافیکی به خصوص رانندگــی را درجامعه 
جا انداخته باشند، نه این که با آموزش دادن 
چند تا ازعلایــم راهنمایــی و رانندگی و با 
کســب مهارت جزیی افراد در راندن خودرو 
به آنها گواهینامه صــادر می کنند و با دادن 
مجوز رانندگــی درجاده های برونشــهری 
بلافاصلــه بعد از صدور گواهینامه شــرایط 
را بــرای تصادف آنها مهیــا می کنند، بدون 
این که فرهنگ استفاده از خودرو را به افراد 
یاد داده باشــند. با توجه به این که شاه کلید 
حل تمام معضلات اجتماعی ازجمله معضل 
ترافیــک و تصادفــات رانندگــی آموزش و 
فرهنگ سازی است که یا مسئولان مربوطه 
به آن اعتقاد ندارند یا فقــط حرف می زنند 
و عمل نمی کنند؛ لذا آموزش درکشــور ما 
به فراموشی ســپرده شده اســت یا برخی 
از آموزش ها کــه به صــورت نمادین انجام 
می شــود، هیچ تأثیری درجامعه نداشــته 
است و آن را می توان درجاده ها و خیابان ها 
و چهارراه های شــهرهایمان مشاهده کرد، 
چون بــا افزایــش جریمه ها و فشــار و زور 

نمی شود فرهنگ سازی کرد.
پس بایــد اول آموزش و فرهنگ ســازی را 
در دســتور کار قرار داد و بعد از آن جریمه ها 
را چنــد برابر افزایــش داد. درحــال حاضر، 
جریمه ها فقط یک منبع درآمد برای دولت ها 
تبدیل شده و همیشــه ازجرایم مالی استفاده 
می شــود و هیچ وقــت از جرایــم آموزشــی 
درکشور اســتفاده نشده اســت. متأسفانه ما 
از فرهنــگ ترافیکــی قابل قبولــی درجهان 
برخــوردار نیســتیم و نیاز مبرم بــه اصلاح 
رفتارهای ترافیکی داریم. باید برای کمک به 
حل این مشــکلات و برنامه ریزی اساسی به پا 

خیزیم. 
حتی این موضوع به مانع بزرگی درپیشرفت 
صنعــت توریســم نیز تبدیل شــده اســت. 
درحال حاضر، تمام کارشناسان معتقدند که 
این آســیب ها قابل پیشــگیری اند و نیازمند 
همه جانبه انــد.  و  هماهنــگ  تلاش هــای 
همانطــوری که کشــورهای توســعه یافته 
توانستند با یک برنامه کوتاه مدت، میان مدت 
و درازمدت میزان تصادفات رانندگی خودشان 
را به حداقل ممکن برســانند و نظم و فرهنگ 
صحیــح ترافیکی را درجاده هــا و خیابان ها و 
معابر شــهری خود به نحواحســن به نمایش 
بگذارند. ما نیز می توانیم بــا یک برنامه ریزی 
جامع و عــزم ملی و با مشــارکت دادن مردم 
برحــل معضــلات اجتماعــی کشــورمان 
به خصــوص معضــل تصادفــات رانندگی و 
فرهنگ ترافیک هرچه ســریع تر اقدام کنیم. 
مردم ما انســان های معتقدی هستند و همه 
مسلمان هســتیم. اگر فقط به یک آیه قرآن 
عمل کنیم، نه تنها ایــن معضل اجتماعی به 
 زودی حل خواهد شــد، حتی می توانیم برای 

سایر کشورها الگو باشیم.
)آیه شریفه 32 سوره مائده( می فرماید: اگر 
کسی انســان بی گناهی را بکشد، به مانند آن 
است که کل مردم دنیا را کشــته است و اگر 
کســی جان انســانی را نجات دهد، به مانند 
آن اســت که جان کل مردم دنیارا نجات داده 

است.

میراث

کشف دیوار ۲0 کیلومتری هخامنشی 
در پاسارگاد

ایسنا| کاوش در »مشهد مرغاب« به کشف دیوار 
هخامنشی به طول بیش از 20کیلومتر، شناسایی 
300 گور دوران تاریخی و همچنین شناســایی و 
مطالعه ساختارهای آبی دوران هخامنشی منجر شد. 
به روابط عمومی پژوهشــگاه میراث فرهنگی و 
گردشــگری، حمیدرضا کرمی، سرپرست هیأت 
بررسی و شناسایی باستان شناختی بخش مشهد 
مرغاب شهرستان خرمبید با اعلام این خبر گفت: 
»دیوار هخامنشی به طول بیش از 20کیلومتر میان 
تنگه بلاغی و کوه های جنوبی سرپنیران، شناسایی 
نزدیک به 300 گور دوران تاریخی درمناطق مورد 
مطالعــه، شناســایی و مطالعه ســاختارهای آبی 
دوران هخامنشی شــامل چندین سد و نزدیک به 
80کیلومتر کانال آبرسانی درمنطقه تنگ حنا، دشت 
علفی قادرآباد، پاکوه پاســارگاد، سرپنیران و دشت 

کمین از موارد شناسایی شده دراین طرح هستند.« 
او ادامه داد: »شناسایی آثاری از دوران میان سنگی 
و نوسنگی و محوطه های استقراری مربوط به دوران 
پیش ازتاریخ، دوران تاریخی، دوران اسلامی، کشف 
معادن تاریخی ســنگ در ارتباط با بناهای محوطه 
پاسارگاد، تنها بخشــی از آثار و نشانه های فرهنگی 
اســت که تاکنــون درجریان انجام ایــن پژوهش 
شناسایی شــده اســت.« کرمی گفت: »علاوه بر 
»دشت کمین« و »دشت سرپنیران دشت مرغاب« 
نیز که درشهرستان خرمبید قرار دارد، ازنظر طبیعی 

و موقعیت جغرافیایی در پیوند با پاسارگاد است.« 
این باستان شــناس با بیان این کــه این مناطق 
را می توان از مهم ترین قســمت هایی دانست که 
به طــور دایــم در دوره های مختلف مــورد توجه 
انسان ها بوده و درجریان فعالیت های پایگاه میراث 
جهانی پاســارگاد مورد مطالعه قــرار گرفته اند، 
ادامه داد: »با توجه به اهــداف جامعی که درحوزه 
برنامه های باستان شناسی این پایگاه قرار گرفته، 
بررســی میدانی محدوده مورد نظر توسط گروه 
باستان شناســی پایگاه میراث جهانی پاسارگاد با 
همکاری کارشناســان و متخصصــان کارآزموده 
درحال انجام اســت.« به گفته او، دراین پروژه که 
همه  بخش های این منطقه را شامل می شود، تیم 
پژوهشی با بررســی جزییات آثار شناسایی شده 
و با هدف کلان که شــامل مرجع مناســب برای 
فعالیت های پژوهشــی مطالعاتی، دســتیابی به 
بهتریــن روش حفاظتی از آثار بــا درنظر گرفتن 
موقعیت هــای خــاص جغرافیایی، مســیرهای 
دسترســی و روش حفاظت از آنهاســت، اقدام به 
بررســی، تحلیل و تکمیل مطالعــات و تدوین و 
مستندنگاری آنها می کند. کرمی گفت: »جمع آوری 
داده ها ازجمله برداشت پلان، موقعیت یابی جهانی 
مکان، برداشت سفال، دوره بندی، مستندنگاری آثار 
معماری  و مشخص کردن وضع مالکیت دربرنامه ای 
هدفمند برای ترسیم نقشه پراکنش آثار تاریخی این 
منطقه به تفکیک دوره بندی پیش از تاریخ، تاریخی 
و اسلامی و نقشه ارتباطی مکانی آثار تاریخی مهم 
دوره هــا، بخش هایی از این پروژه اســت.« اوادامه 
داد:»تاکنون ازشــهر هخامنشی پاســارگاد تنها 
بخش هایی از محوطه حکومتی کشــف شده و در 
دوره های گذشته بیشتر به آن پرداخته شده است.«

سلامتشورا

گزارش معاون وزیر بهداشت از وضع دارویی کشور پس از برجام

وضعیت قرمز دارو سفید شد
  هادی پور، کارشناس: بعد از برجام، ریسک سرمایه گذاری دربخش دارو، پایین رفت

»احمد مسجدجامعی« رسما از شورای شهر استعفا کرد تا ریاست 
کتابخانه ملی را برعهده بگیرد

جای خالی آقای سرلیست
 سخنگوی فراکسیون اصلاح طلبان: به نظر دولت و مسجدجامعی احترام می گذاریم

»اسماعیل دوستی« عضو اصلاح طلب شورای شهر تهران: احتمالا محسن  
هاشمی رفسنجانی به عنوان سرلیست اصلاح طلبان در دوره بعد معرفی می شود

شهروند| پس از دو هفته اما و اگر درباره ماندن یا رفتن 
سرلیست اطلاح طلبان از شورای اسلامی شهر تهران، 
بالاخره استعفای رسمی »احمد مسجدجامعی« منتشر 
شد تا درصورت موافقت اعضای شورا با این تصمیم در 
جلسه علنی امروز، وزیر پیشین فرهنگ و ارشاد اسلامی 
ریاست یکی از مهم ترین نهادهای فرهنگی کشور یعنی 
سازمان اسناد و کتابخانه ملی را برعهده بگیرد. اگر چه 
پیش از این و در هفته های گذشته شایعاتی درباره رفتن 
رئیس دوره اول شورای چهارم مطرح شده بود و برخی 
اعضای شورا در نقد یا حمایت از این موضوع سخن گفته 
بودند اما مسجدجامعی تا پیش از استعفای دیروز، نظر 
قطعی خود نســبت به خروج از شورا و تکیه بر صندلی 
کتابخانه ملی را اعلام نکرده بــود و به نظر می آید برای 
تصمیم گیــری و جمع بندی در ایــن دو هفته جوانب 
مختلف را بررسی کرده اســت. در نامه این عضو شورا 
خطاب به »مهدی چمران« رئیس کنونی شورای شهر 
تهران آمده است: »با توجه به پیشنهاد ریاست محترم 
جمهوری برای انجام وظیفه در سازمان اسناد و کتابخانه 
ملی، استعفای خود را از عضویت شورای اسلامی شهر 
تهران به اســتناد بند 2 ماده 28 قانون شــوراها اعلام 
می دارم. بر خود فرض می دانم از تمامی همکاران عزیزم 
به واسطه محبت و همراهی شان در دوره سوم و چهارم 
قدردانی کرده، اعتلای روزافزون این نهاد مردم سالار را از 

خداوند منان مسئلت می نمایم.«
شورای چهارم؛ رکورددار استعفا و تغییر

اما این نخستین تغییر در شورای چهارم شهر تهران 
نیست و استعفاها در این دوره به حدی بوده که شورای 
چهــارم رکورددار تغییرات اســت؛ در نخســتین گام 
»محمدمهدی مفتــح« که همزمان بــا کاندیداتوری 
انتخابات میان دوره ای مجلس نهم شــورای اسلامی، 
کاندیدای شورا هم شــده بود، پس از انتخاب به عنوان 
عضو اصلی، حضور در مجلس شورای اسلامی را بر ورود 
به ساختمان بهشت ترجیح داد تا »مسعود سلطانی فر« 
جای او را بگیرد. پس از آن هــم و با آغاز فعالیت دولت 
تدبیر و امید، »مهدی حجت« به معاونت میراث فرهنگی 
رفت تا »ولی الله شجاع پوریان« هم از لیست علی البدل به 
اعضای اصلی ارتقا یابد، ولی این پایان داستان تغییرات در 
شورای شهر تهران نبود تا نوبت به حاشیه سازترین استعفا 
در جلسه علنی چهل وسوم و بررسی خروج سلطانی فر از 
شورا برای قرار گرفتن در رأس سازمان میراث فرهنگی 
برسد. درصورت موافقت با خروج وزیر پیشین فرهنگ و 
ارشاد اسلامی از شورای شهر تهران، »افشین حبیب زاده 
کلی« که با 108 هزار و 59 رأی، انتخاب ســی وپنجم 
مردم تهران بود، به عضویت اصلی شورای شهر خواهد 
رسید. حبیب زاده در لیست اصلاح طلبان قرار داشت و 

مورد حمایت خانه کارگر ایران هم بوده است.
واکنش اصلاح طلبان و اصولگرایان به این استعفا

مسجدجامعی در هر چهارسال شورای چهارم به عنوان 
گزینه اصلاح طلبان برای ریاســت شورای شهر تهران 
کاندیدا شده بود که تنها در  ســال اول توانست ریاست 
شــورا را برعهده بگیرد اما همیــن موضوع اهمیت این 
عضو شــورا را برای اصلاح طلبان نشان می دهد؛ خروج 
سرلیســت اصلاح طلبان در انتخابات  ســال 92، چه 
تأثیری بر عملکرد این فراکسیون در ماه های باقیمانده 
از عمر شورا خواهد داشت؟ »محمدمهدی تندگویان« 
سخنگوی فراکسیون اصلاح طلبان شــورای اسلامی 
شــهر تهران دراین باره به »شهروند« می گوید: »سابقه 
حضور ایشان در شورای شهر بیشتر از دیگر اعضاست، 
علاوه براین تسلط ایشان به موضوعات شهری تهران و 
همچنین شخصیت فرهنگی اش بسیار مفید بود، اما با 
توجه به این که عمر زیادی از شورا نمانده امیدواریم رفتن 
ایشان تأثیر منفی بر عملکرد شورا و اصلاح طلبان نگذارد؛ 
البته تعداد اعضای اصلاح طلب تغییر نخواهد کرد چون 
گزینه جایگزین هم از لیست  اصلاح طلبان بود.« پیش 
از این، جلسه استعفای سلطانی فر با حاشیه هایی روبه رو 
بود و در رأی گیری اول، اعضا با خروج او از شورا مخالفت 
کردند. تندگویان درباره واکنش احتمالی اصلاح طلبان و 
اصولگرایان به استعفای مسجدجامعی هم می گوید: »ما 
به رأی آقای مسجدجامعی احترام می گذاریم و می دانیم 
که ایشــان هیچ رغبتی برای این موضوع نداشتند ولی 
حدود دو هفته دفتر ریاســت جمهوری برای این تغییر 
لابی کردند که درنهایت با پذیرش ایشــان روبه رو شد. 
پس اصلاح طلبان به این استعفا رأی مثبت خواهند داد 
اما اخلاق اصولگرایان برای ما قابل پیش بینی نیســت 
و امیدوارم جلســه به درگیری و دعوا نرسد. خود آقای 
مسجدجامعی حتما دفاع خواهند کرد ولی تقریبا تمام 

اعضا در جریان این تغییر هستند.«
سرلیست اصلاح طلبان در ابهام

نمایندگان مردم در مجلس شــورای اســلامی، در 

آبان ماه  ســال جــاری اعضای هیأت نظــارت مرکزی 
بــر انتخابات شــوراها را انتخــاب کردند کــه از 5نفر 
انتخاب شده، 3 نفر در فراکســیون امید حضور دارند و 
همین موضوع امکان رد صلاحیت اعضای شناخته شده 
شــورا را کاهش می دهد. »اســماعیل دوستی« عضو 
اصلاح طلب شــورای شــهر تهران دیــروز از احتمال 
سرلیستی »محســن  هاشمی«، پســر بزرگ آیت الله 
 هاشــمی رفســنجانی در انتخابات آینده شورای شهر 
ســخن گفت:   »این احتمــال وجود دارد کــه پس از 
پذیرش استعفای احمد مسجدجامعی برای پنجمین 
دوره شورای شــهر تهران، محسن  هاشمی رفسنجانی 
به عنوان سرلیســت اصلاح طلبان در دوره بعد معرفی 
شــود.« دوســتی که با »میزان« ســخن می گفت، از 
مطرح شدن اسامی دیگری برای سرلیستی هم سخن 
گفت: »برخی اسامی دیگر نیز برای پذیرش سرلیستی 
اصلاح طلبان در دوره پنجم شورای شهر تهران مطرح 
هستند، اما معرفی محسن  هاشمی رفسنجانی به عنوان 
سرلیست بیش از سایر گزینه ها مطرح است.«تندگویان 
دربــاره سرلیســتی اصلاح طلبان و نظــر این اعضای 
فراکسیون هم به »شهروند« می گوید: »این موضوع در 
حیطه تصمیم گیری شورای عالی اصلاح طلبان است و 
تاکنون درباره هیچ کس صحبت نشده و حتی اگر آقای 
مسجدجامعی هم می ماندند نمی شد پیش بینی کرد که 
ایشان سرلیست باشند. علاوه براین خود آقای  هاشمی 
تاکنون هیچ نظری دراین باره مطرح نکرده ولی در این 
دوره ما افراد زیادی برای کاندیداتوری داریم که هر کدام 
پتانسیل سرلیست شــدن و رأی آوری را دارند ولی این 

موضوعات هنوز بررسی نشده است.«
 کارنامه ای روشن

اگرچه از مسجدجامعی به عنوان شناخته شده ترین 
عضو اصلاح طلب شــورای شــهر نام برده می شد و در 
ماه های گذشته شورا شــاهد بحث و جدل این دو گروه 
سیاســی بوده اما اعضای هر دوطیف سیاســی بارها از 
عملکرد مثبت او ســخن گفته اند و خــروج این عضو 
باسابقه را ضربه ای به شورا دانستند که به نظر می آید اگر 
ماه های پایانی شورای چهارم فرانرسیده بود با استعفای 
او مخالفت می شد؛  موضوعی که پیش از این در سخنان 
بعضی اعضای شورا به آن اشاره شده است. مسجدجامعی 
که در ســال اول شورای کنونی، ریاســت آن را برعهده 
داشت تلاش کرد که قابلیت و توانمندی های تخصصی 
و کارشناسی شورا را افزایش دهد و درجهت درآمدهای 
پایدار برای شــهر تلاش و برنامه ریزی کند. علاوه براین 
برخی منتقدان مدیریت شهری تهران در دهه  گذشته، از 
مدیریت سیاسی این شهر انتقاد کردند که مسجدجامعی 
»اتخاذ رویکرد فراجناحی و بهره گیری از خرد جمعی در 
اداره شــورا« و به تبع آن شهر را یکی از برنامه های خود 
بیان کرده بود و در این چهارسال هم تلاش کرد در این 
زمینه گام بردارد. تهران گردی های این عضو شورای شهر 
تهران و توجه به حوزه های فرهنگی و اجتماعی در برنامه 
ها و تصمیمات هم یکی دیگر از سرفصل های عملکردی 
مسجدجامعی بوده اســت که حتی همراهی منتقدان 
را هم به همراه داشته است. » ســیدرضا عمادی« امام 
جماعت شورای اسلامی شهر تهران که امسال هفتمین 
سال فعالیت خود را در شورا پشت سر می گذارد دیروز 
و پس از مطرح شدن خبر استعفای مسجدجامعی، پس 
از اقامه نماز به تمجید از عملکــرد و نگاه اعتدال گرای 
این عضو شورای شهر پرداخت. این روحانی که سال ها 
با اعضای شورای شــهر از نزدیک درارتباط است درباره 
توضیحات دیروز خود به »شــهروند« می گوید:  »من 
شخص آقای مسجدجامعی را بسیار فرهنگی و اخلاقی 
می دانم و همین موضوع من را وادار به تمجید و تجلیل 
از ایشان کرد. ایشان فرد متعادلی هستند چون اخلاقی 
است. من پدر ایشان را که یک روحانی بودند می شناختم 
و ایشان فردی فرهنگی است که مردم او را قبول دارند. 
ســعه صدر و مناعت طبع از خصوصیات اخلاقی آقای 
مســجدجامعی بود که من وقتی خبر رفتن ایشــان را 
شــنیدیم ســعی کردم این موارد را درباره ایشان بیان 
کنم.« »علی رضا دبیر« که از سال 85 و شورای سوم شهر 
تهران سابقه همکاری با مسجدجامعی را داشته، درباره 
استعفای کنونی او به »شهروند« می گوید: »ایشان در این 
سال ها زحمت زیادی کشیدند؛ دربخش های فرهنگی 
و کتاب بسیار عملکرد مناســبی داشتند و امیداورم که 
درجایگاه جدید که موقعیت مناسبی برای ایشان هست 
موفق باشــند هرچند که جای او در شورا خالی خواهد 
بــود.«او حضور مســجدجامعی را در جهت همگرایی 
اعضای شــورا از طیف ها و گروه های مختلف مناسب 
می داند و امیدوار است که پس از خروج ایشان همچنان 
از نظرات کارشناســی او در کمیســیون های فرهنگی 

استفاده شود. 

شــهروند|  هرچقدر که درباره تأثیــرات برجام 
درتغییر و تحولات یک سال گذشته کشور، تشکیک 
شــود و هر چقدر هم که درباره آن امــا و اگر بیاورند، 
بیماران، همان ها که دربیمارســتان ها بستری بودند 
و بــرای پیداکردن دارویــی، از یــک داروخانه به آن 
دیگری می رفتند، خــوب می دانند که برجام، چقدر 
شــرایط دارویی و درمانی کشــور را تحت تأثیر قرار 
داد. پس از ماجرای تحریم های دارویی و محدودیت 
ورود تجهیزات پزشــکی، بیماران، بیمارســتان ها و 
مراکزدرمانی و  داروخانه ها، آنها که دردهای نبود دارو و 
تجهیزات دارویی را با پوست و استخوان شان، احساس 
کرده بودند، می دانســتند که نبود این داروها، معادل 
است با مرگ، با تشدید دارو و افزایش تعداد بیماران. 
از یک سال گذشته اما اگر تحولات درهر بخش صنعتی 
کشور را نادیده بگیریم، اتفاقاتی که درحوزه دارویی و 
این صنعت رخ داد، برکسی پوشــیده نیست. دیروز 
رسول دیناروند، معاون وزیر بهداشت و رئیس سازمان 
غذا و دارو، چنــد روز پس از ســالگرد اجرای برجام، 
ازتحولات این بخش صحبت کرد. او گفت که: »پس 
ازبرجام، استقبال از سرمایه گذاری خارجی درصنعت 
دارویی ایران، به شــدت افزایش پیــدا کرده و برخی 
شرکت ها مراحل اولیه سرمایه گذاری در ایران را هم 
طی کرده اند.« به گزارش خبرآنلاین، او به مشکلاتی 
که با نقل وانتقال دارو ایجاد می شــد، هم اشاره کرد: 
»هزینه این نقل وانتقالات باعث می شد که قیمت یک 
دارو تا 10 درصد بیشتر هم گران شود. چیزی که امروزه 
به حالت عادی برگشــته و قیمت دارو را تا حدودی 
ارزان تر کــرده  اســت.« او ادامــه داد: »درپی توافق 
هسته ای، هرماه 700 میلیون دلار از دارایی های ایران 
برای تأمین این کالاها آزاد شــد. زمانی که تحریم ها 
وجود داشتند، ارتباط ما بسیار محدود بود و پول های 
ایران درکشــورهای دیگر بلوکه شــده بود، اما راهی 
محدود برای تهیه کالاهای پزشکی همچنان وجود 
داشت. بعد از دســتیابی به توافق نهایی در سال 94، 
این راه به طور کامل توســعه پیدا کرد و از دارایی های 
ایران درهمه کشورها ازطریق بانک های متعدد برای 
سفارش کالا می توانســت استفاده شود. برای همین 
دراین مدت ما محدودیــت جدی برای انتخاب بانک 
و در نوبت  مانــدن و همه محرومیت هــای زیادی که 
دراین چند  سال اخیر داشتیم، نداریم.«  حالا به گفته 
رئیس ســازمان غذا و دارو، سیاست این سازمان پس 
از توافق هسته ای توسعه واردات نیست، بلکه جذب 
سرمایه گذاری برای تولید به صورت مشارکتی در ایران 
و توسعه صادرات آن به کشورهای خارجی برایمان از 
اهمیت بیشتری برخوردار اســت. او ادامه داد:» پس 
ازبرجام، علاوه برکاهش هزینه ها، تقریبا صاحب تمام 
خطوط دارویی درکشور هستیم، 90 کارخانه تولید 
دارو درکشور داریم؛ درعین حال 160 شرکت تولید 
دارو درکشور وجود دارد که به شیوه های مختلف مانند 

تولید قراردادی فعالیت می کنند.«
تولید در کارخانه ها رونق گرفت و کمبود 

دارویی مرتفع شد
اینهــا روایت رئیس ســازمان غــذا و دارو از وضع 
پسابرجام است، وضعیتی که منجر به بهبود شرایط 

دارویی کشور شد و ازســوی خیلی از کارشناسان و 
صاحب نظران حوزه دارویی کشور، مورد تأیید است. 
یکی از این کارشناسان حوزه دارو، محمود  هادی پور 
است. او معتقد است که: »برجام کمک زیادی به بازار 
دارویی کشــور کرد، به  هرحال قبل از برجام، امکان 
نقل وانتقال ارز وجود نداشــت و ما نمی توانستیم به 
صورت مســتقیم برخی از داروها را وارد کشور کنیم، 
اما حالا میــزان داروهای فوریتی که به کشــور وارد 
می شــود، خیلی کاهش یافته اســت و شرکت های 
اصلی که در ایران نمایندگی دارند، داروها را خودشان 
می آورند.« داروهای فوریتی داروهایی وارداتی هستند 
که با کمبود مواجه می شوند و شرکت اصلی آنها را وارد 
نمی کند یا تولیدشان متوقف نمی شود. حالا براساس 
گفته های این کارشــناس دارو، ما مشکلی در زمینه 
داروهای فوریتی نداریم: »قبلا شــعار می دادند که ما 
باید خودکفایی را در زمینه تولید دارو ایجاد کنیم، به 
همین دلیل ما حتی در زمینــه مواد اولیه دارویی هم 
به کشورهای دیگر وابستگی داشتیم، حتی مواد اولیه 
داروهای تولیدی ایران را هم ازخارج وارد می کردیم، 
اما بعــد از برجام، تولید درکارخانه هــا رونق گرفت و 
کمبود دارویی مرتفع شد.« با همه این اتفاقات، اما به 
گفته این کارشــناس دارویی، هنوز دربخش صنعت 
دارویی، انتقادهایی وارد اســت: »ما یــک مقدار در 
زمینه سیاست های کلی با مشکل مواجه هستیم، ما 
بعد ازبرجام فرصت بیشتری در زمینه سرمایه گذاری 
بخش دارویی داشــتیم، برجام برای ما فرصت ایجاد 
کرد اما استفاده ازاین فرصت مهم تر بود که متأسفانه 
دربخش هایی خیلی به آن توجهی نشــد.« او ادامه 
داد: »مثلا، شرکت های تولید کننده داروهای ژنریک، 
می توانستند در ایران ســرمایه گذاری کنند، برجام 
خیلی می توانســت تولیــد دارو را گســترش دهد و 
اشــتغالزایی ایجاد کند، هرچند تا حدودی این اتفاق 
هم افتاد، اما می توانست بیشــتر از این هم باشد و به 
توسعه اشتغال کمک بیشتری کند.« به گفته او، بعد 
ازبرجام، ریسک ســرمایه گذاری دربخش دارو، پایین 
آمد:  »درکنار همه اینهــا باید این را هم اضافه کرد که 
دربخش سرمایه گذاری دارو درکشور، سیاست هایی 
به دولت تحمیل می شــود که خیلی تمایلی به رشد 
ســرمایه گذاری خارجی ندارد، اینها موانعی بر ســر 
راه توســعه به ویژه دربخش دارویــی ایجاد می کند، 
چراکه ســرمایه گذاری های خارجــی، خیلی به نفع 
شرکت های دولتی و شبه دولتی نیست. این شرکت ها، 
سرمایه گذاری های خارجی را خطری برای خودشان 
می دانند. اخیرا هم تولیدکننده هــای دارویی دریک 
جلسه رسمی با مسئولان دولتی، از آنها خواسته بودند 
تا مانع ورود دارو و سرمایه گذاری های دارویی شوند.«  
هادی پور به اهمیت برداشته شــدن مشکلات ارزی 
درتوسعه دارویی کشــور هم اشاره کرد: »کشوری که 
نتواند تبادل ارزی داشته باشد، کشور مرده ای است، ما 
قبل ازبرجام چنین وضعیتی داشتیم، این درحالی بود 
که ورود برخی داروها به ایران که کاربرد دوگانه داشت، 
هم ممنوع بود، اما حالا شاهد هستیم که شرایط دارویی 
ایران از وضع قرمز به وضع سفید تغییر کرده است، البته 

معتقدم که می توانست خیلی بهتر از اینها هم باشد.« 
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